

### Editorial

Ch. Herfarth

- Die Kenntnis der Tumorätiopathogenese erweitert chirurgisch-onkologische Konzepte** 701  
Knowledge of tumor etiopathogenesis extends surgical-oncological concepts

### Leitthema

- H. J. Stein · B. H. A. von Rahden · H. Höfler · J. R. Siewert  
**Karzinom des ösophagogastralen Übergangs und Barrett-Ösophagus. Ein nahezu klares onkologisches Modell?** 703  
Carcinoma of the oesophagogastric junction and Barrett's esophagus: an almost clear oncologic model?
- H. E. Blum · U. T. Hopt  
**Hepatozelluläres Karzinom. Pathogenese und das Problem der Multizentrität** 709  
Hepatocellular carcinoma. Pathogenesis and multicentricity
- J. Weitz · H.-P. Knaebel · M. W. Büchler  
**Sporadisches und hereditäres Karzinom von Kolon und Rektum. Pathogenetisch different mit unterschiedlicher Therapieindikation** 717  
Sporadic and hereditary colorectal cancer. Pathogenetically different with different therapeutic indications

### Originalia

- A. H. Hölscher · W. Schröder · E. Bollschweiler · K. T. E. Beckurts · P. M. Schneider  
**Wie sicher ist die hoch intrathorakale Ösophagogastrostomie?** 726  
How safe is high intrathoracic esophagogastrostomy?
- M. V. Küntscher · D. Erdman · L. S. Levin · G. Germann  
**Plantare neurovaskuläre Filetlappenplastik. Ultima ratio zur Rekonstruktion sakraler Dekubitalulzera bei Paraplegikern** 734  
Role of a sensory innervated plantar fillet free flap for reconstruction of sacral pressure sores in paraplegic patients. Last resort for reconstruction of sacral pressure sores in paraplegics
- R. Mantke · M. Pross · S. Klose · H. Lehnert · H. Lippert  
**Einsatz des Ultraschallskalpells in der konventionellen Schilddrüsenchirurgie. Möglichkeiten und Vorteile** 739  
The harmonic scalpel in conventional thyroid surgery. Possibilities and advantages
- W. A. Cappeller · A. Schlüter · A. Hammer · A. Jassoy  
**Morphologische Charakteristika von Karotisplaques. Ergebnisse von MRT-Untersuchungen im Vergleich mit histopathologischen und makroskopischen Kriterien** 743  
Morphologic carotid plaque characteristics in symptomatic and asymptomatic patients on MRI compared to histopathologic and macroscopic criteria
- A. Hegele · F. J. Strombach · F. Schönbach  
**Plastisch-chirurgisches Therapiekonzept des infizierten Sinus pilonidalis** 749  
Reconstructive surgical therapy of infected pilonidal sinus

### Kasuistiken

- I. Gockel · C. Gaedertz · H.-J. Hain · U. Winkelmann · M. Albani · D. Lorenz  
**Das Rapunzel-Syndrom. Eine seltene Manifestation eines Trichobezoars des oberen Gastrointestinaltraktes** 753  
The Rapunzel syndrome: rare manifestation of a trichobezoar of the upper gastrointestinal tract